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Prof. dr hab. Józef Kaleta

Był dziekanem Wydziału Gospodarki Narodowej

(1967-70), prorektorem (1970-1079) I rektorem Aka

demii Ekonomicznej we WrocławIu (1979-1987 I 1990

1993), Jest doktorem honoris causa tej uczelni. Był po

stem przez trzy kadencje.

- Nasza uczelnia zaWS1£ starała się mieć ścisły kon

takt z praktyką gospodarczą Dr Tadeusz Zastawnik stwo

rzył kombinat miedziowy i starał się także o rozwój nauki,

sam dał przykład przygotowując pracę doktorską. To było

imponuj e, że mając mnóstwo obowi ków mógł sobie pozwolić na ścisł  współpracę z na

uk . I słusznie - nie można być dobrym ekonomistą, jeśli jest się oderwanym od praktyki.

A z drugiej strony - nie można być dobrym prezesem finny, jeśli się nie jest człowiekiem wy

kształconym. I jeszcze jedno jest ważne: trzeba być Kimś. Kombinat miedziowy, ktory świetnie

prosperuje, to duża zasługa Tadeusza Zastawnika.

Er war Dekan der Pakultiit fur Volkswirtschaft (1967-70), Prorektor (1970-1979)

und Rektor der Wirtschaftsakademie Wroclau' (1979-1987 und 1990-1993). Ibm wurde

der Grad eines Doktors honoris causa der Akademie verliehen. Er war auch Abgeordneter

im polniscben Parlament fur drei Legislaturperioden.

- Unsere Hochschule bemiihte sich standig, enge Beziehungen zu der Wirtschaftspraxis zu

pflegen. Dr. Tadeusz Zastawnik trug zur Entstehung des Kupferkombinats bei, sorgte rur

Entwicklung der Wissenschaft. gilt als Beispiel. indem er seine Doktorarbeit vorbereitete. Es war

groBartig dass seine Verpflichtungen ihm es erlaubten, mit der wissenschaftlichen Welt eng

zusammenzuarbeiten. Und es ist richtig so - man kann kei n guter Wirtsch3fuwissenschaftler

sein, wenn man praxisentfernt ist. Andererseits - man kann kein guter Vorstandsvorsitzender

sein, wenn man nicht gut ausgebildet ist. Noch eins ist wichtig: Man muss Jemand sein. Das

prosperierende Kupferkombinat ist ihm als Verdienst anzurechnen
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Prof. dr hab. Jan Rymarczyk - Nie mam tremy...
Prof. dr hab. Jan Rymarczyk

Jest profesorem nauk ekonomicznych, specjalistą w zakresie międzynarodowych stosunków go

spodarczych. Opublikował około 150 artykułów i wiele książek, w tym jako redaktor i współautor

Pracował w Katedrze Makroekonomii na Uniwersytecie w Miinster ( Niemcy) oraz odbył staże zagra

niczne w Berlinie, Londynie, Nowym Jorku i San Francisco

Obecnie kieruje Katedrą Międzynarodowych Stosunków Gospodarczych Akademii Ekonomicznej
we Wrocławiu.

Wypromował 12 doktorów i około 500 magistrów ekonomii Pracę naukowo-dydaktyczną łączy

z pracą popularyzatorską, działalnością społeczną, mającą na celu rozwój regionalny i odpowiednie

wykorzystanie unijnych funduszy pomocowych

Sekretarz Rady Nadzorczej KGHM Polska Miedź SA .

Przewodniczący Komisji Polityki Rozwoju Regionalnego i Gospodarki Sejmiku Dolnośląskiego

r ." .

- Od lat pana kariera naukowa zwifJ:zana jest z wro
cławskfJ: AkademifJ: Ekonomiczni}

- Pochodzę z Podkarpacia, a na Dolny Śląsk ściągnęła mnie starsza

siostra. Należę do ludzi, którzy się bardzo łatwo przywiązują do miejsc

i dlatego po studiach ekonomicznych zostałem na uczelni, w Katedrze

Ekonomii Politycznej, później utworzyłem Zakład a następnie Katedrę

Handlu Zagranicznego. 23 lata temu organizowałem pielWSze Studium

Podyplomowe Handlu Zagranicznego, do tej pory miały miejsce 23 edycje,

które ukończyło około 1500 absolwentow.

Mogę też przyznać, bez fałszywej skromności, że jestem twórcą mię

dzynarodowych stosunków gospodarczych jako kierunku
studiów na Akademii Ekonomicznej. Dodam, że kie

runku cieszącego się obecnie największym zain
teresowaniem studentów.

- Może sit pan również po
chwalić sukcesami w pracy dy
daktycznej

- Wypromowałem 12 doktoroweko

nomii, 500 magistrów. Mam w swym do

robku naukowo-badawczym około 150

artykułów, sporo książek publikowanych

w kraju i zagranicą . Ostatnio ukazała się

kolejna książka wydana pł7.eZ Polskie Wy

dawnictwo Ekonomiczne: ,,Internacjonaliza

cja i globalizacja przedsiębiorstwa". Ponadto

prowadzę badania w zakresie handlu zagraniczne

go, międzynarodowych inwestycji zagranicznych i pro

blemów globalizacji.

- Niezmiernie istotna jest umiejttność wyko
rzystywania wiedzy teoretycznej, dorobku naukowego
i badawczego, w praktyce gospodarczej.

- Od lat współpracuję z przedsiębiorstwami Między innymi byłem

pracownikiem wielkiej centrali handlu zagranicznego Interpegro, zaj

mowałem się restrukturyzacją wielu przedsiębiorstw, przygotowywałem

strategię dla Wrozametu, Cementowni Gorażdże, opracowałem projekt

funkcjonowania £inny KGHM - Metraco, która miała się zająć wyłącznie

handlem produktami KGHM i chociaż koncepcja się zmieniła, finna na

dal funkcjonuje. Z moich działań na rzecz praktyki mogę wymienić rów

nież tworzenie piątego Narodowego Funduszu Inwestycyjnego Victoria,

byłem jego założycielem i pielWszym przewodniczącym Rady Nadzorczej

wyłonionym w drodze konkursu

- Od lat współpracuje pan również z KGHM Polska
Miedź S.A.

- Muszę przyznać, że bardzo cenię sobie współpracę z tym najwięk

szym koncernem w Polsce. Mogę bowiem w praktyce weryfikować swoją

wiedzę teoretyczną i pomagać w rozwiązaniu wielu problemów związa

nych ze strategią badań i rozwoju, strategią logistyki i zarządzania. Jedno

cześnie moją ideą jest przekształcenie KGHM-u w korporację międzynaro

dową Właściwie wszelkie moje działania polegają na wspieraniu Zarządu

a zwłaszcza Prezesa prof. Stanisława Speczika. który również wyznaje taką

ideę . Wiele osób uważa, że ta finna powinna koncentrować się tylko na

rynku wewnętrznym, że istnieje duże ryzyko wyjścia na ze

wnątrz Uważam, że nie ma dla KGHM-u innej szansy

rozwoju poza ekspansją zagraniczną. Gdy wyczer

pią się krajowe złoża, a nie wejdziemy na inne
rynki, to będzie oznaczało koniec KGHM-u.

- Pierwsze próby ekspansji nie
okazały sit sukcesem.

- PielWSzą próbą umiędzynarodowie

nia KGHM-u - poza oczywiście eksportem

który też stanowi element internacjonali

zacji przedsiębiorstwa - jest właśnie wejście

na rynek kongijski. PielWSze niepowodze

nia i straty z tym związane w poważnym
stopniu ostudziły zapał, ale nauczeni do

świadczeniem. które zyskaliśmy przy tej inwe

stycji, sądzę, że możemy ją kontynuować, teraz już

efektywnie. Jak wiadomo w Zairze znajdują się najbo

gatsze na świecie złoża rudy miedzi, kobaltu, także dia

mentów i złota i tam możemy wydzierżawiać inne jeszcze złoża, nie

tylko to, które obecnie eksploatujemy. Możemy również być op ratorem

innych finn posiadaj ących tam złoża i je zagospodarowywać Są też pro

jekty wejścia w złoża syberyjskie.

- Zbliża się maj i historyczna data: Polska w UE.
-Nie mam tremy przed wejściem Polski do Unii Europejskiej Działam

na tym polu od dawna, zresztą jako radny Sejmiku Dolnośląskiego, pł7.ewod

niczący komisji Rozwoju Regionalnej Gospodarki Dolnego Śląska, czuwam

nad właściwym przygotowaniem województwa do wykorzystania unijnych

funduszy, monitoruję, udzielam rad. Kontroluję działania organów Urzędu

Marszałkowskiego, które są odpowiedzialne za wykorzystanie funduszy unij

nych, jednocześnie staram się szerzyć wiedzę na ten temat, organizuję konfe

rencje i szkolenia, zapraszając wybitnych fachowców z kraju i zagranicy

Ilustracja z okladki książki jana Rymarczyka pt. ..Internacjonalizacja i globalizacja przedsiębiorstwa " o

Spotkajmy się we Wroc'ławiu 3
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Prof. Dr. hab. Jan Rymarczyk - Ich habe kein Lampenfieber...

Prof. Dr. habil. Jan Rymarczyk

Professor flir 6konomische Wissensch aften , Spezialist im Bereich intemationaler

Wirtschaftsbeziehungen. Veroffentlichungen: ca. 150 Beitdige und mehrere Blicher,

auch aIs Herausgeber bzw. Mi tverfasser. Er arbeitete am Lehrstuhl flir Makrookonomie

an der UniversiUit Mlinster (Deutschland), Gastaufenthalte in Berlin, London, New York
und San Francisco.

Zur Zeit Leiter des Lehrstuhls flir Intemationale Wirtschaftsbeziehungen an der
Wirtschaftsakademie in Wrocław.

Er promovierte 12 Doktoren und ca. 500 Magister im Fachbereich Wirtschaft Seine

Tatigkeit aIs Wissenschaftler und Forscher vereinigt er mit Wissensf6rderuqg und

sozialem Engagement, dess.en Zweck Entwicklung der Region sowie angemessene
Inanspruchnahme der EU-F6rderungsgelder sind.

Sekretar des Aufsichtsrates KGHM Polska Miedź S.A.

Vorsitzender des Ausschusses flir Politik der Regionalentwicklung und Wirtschaft
des Niederschlesischen Parlaments.

Seit Jahren ist Ihre wissenschaftliche Karriere mit
der Wirtschaftsakademie in Wroclaw verbunden.

Ich komme aus den Vorkarpaten und es war meine groBe Schwester,

die mich nach Niederschlesien zog. Ich bin ein Mensch, der sich sehr
leicht an bestimmte Orte bindet und daher blieb ich nach dem
Wirtschaftsstudium an der Akademie, im Lehrstuhl flir Politische
akonomie, dann griindete ich den Fachbereich und dann den Lehrstuhl

flir AuBenhandel. Vor 23 Jahren organisierte ich Diplom-Lehrgang flir
AuBenhandel, den spater ca. 1500 Studenten absolviert haben.

Ich kann auch ohne falsche Bescheidenheit zugeben, dass ich
Begriinder intemationaler wirtschaftlicher Beziehungen als Studienrichtung
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an der Wirtschaftsakademie bin. Ich m6chte hinzufiigen, dass sich diese

Fachrichtung zur Zeit der gr6Bten Beliebtheit unter Studenten erfreut.

Sie konnen auch Erfolge in der didaktischen Tiitigkeit
vorweisen.

Ich promovierte 12 Doktoren in Wi rtsch aft, 500 Magister. Mein

Wissenschafts- und Forschungswerk umfasst ca. 150 Bei, trage mehrere
Blicher, die in Polen und im Ausland ver6ffentlicht wurden. Neulich

erschien im Verlag Polskie Wydawnictwo Ekonomiczne mein nachstes

Buch: "Intemationalisierung und Globalisierung eines Untemehmens".

Dariiber hinaus betreibe ich Forschung im Bereich AuBenhandel, bisher

waren es 23 Jahrgange, intemationale Auslandsinvestitionen und Fnigen

der Globalisierung.

Aufiergewohnlich wichtig ist die Fiihigkeit, theoretische
Kenntnisse, das wissenschaftliche Werk und die Forschung
in wirtschaftliche Praxis umsetzen zu konnen.

Ich arbeite seit Jahren mit Untemehmen zusammen. Unter anderem

war ich Mitarbeiter von Interpegro - einer groBen Zentrale flir
AuBenhandel, ich beschartigte mich mit Restrukturisierung zahlreicher

Untemehmen, ich bereitete Strategien flir Wrozamet, Zementwerk Gorażdże

vor, ich erarbeitete das Konzept der Funktionierung der Finna KGHM 
Metraco, die den Handel mit den KGHM-Produkten libemehmen sollte und

obwohl sich das Konzept geaodert hat, funktioniert die Finna bis heute. Von

meinen Aktivitaten im praktischen Bereich kann ich auch die Griindung des

flinften Nationalinvestitionsfonds nennen. Ich war sein Begriinder und der

erste Vorsitzende des Aufsichtsrates, der im Wettbewerb gewahlt worden ist.

SeitJahren arbeiten Sie auch mit KGHM Polska Miedź
SA zusammen.

Ich muss zugeben, dass ich die Kooperation mit diesem gr6Bten
Konzem in Polen sehr zu schatzen weiss. Ich kann namlich in Praxis

mein theoretisches Wissen verifizieren und bei der LOsung zahlreicher

Probleme, die mit der Strategie der Forschungen und der Entwicklung
sowie Logistikstrategie zusammenhangen, mithelfen. Meine Idee ist es

gleichzeitig, KGHM in eine intemationale Korporation zu velWandeln.

Alle meinen Aktivitaten beruhen auf Unterstlitzung des Vorstands, und

vor allem des Geschaftsflihrers Herm Prof. Stanisław Speczik, der sich
auch zu dieser Idee bekennt. Viele meinen, die Finna solle sich nur auf

den Innenmarkt konzentrieren, es gebe groBes Risiko, wenn man nach

auBen gelangt. Ich glaube, dass es flir KGHM auBer der Expansion ins
Ausland keine Entwicklungschancen gibt. Wenn die inlandischen

4 Spotkajmy się we WrocławIu
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Bodenschatze aufgebraucht sind, bedeutet es ein Ende flir KGHM. Viele

Menschen k6nnen nicht perpektivisch denken, sie kilmmern sich nicht

darum, was in einigen Dutzend Jahren kommt.

Die ersten Expansionversuche waren nicht gerade ein
Erfolg.

Der erste Versuch zur KGHM-Intemationalisierung - natlirlich
neben Export, der selbstverstandlich auch ein Element der
Internationalisierung des Unternehmens darstellt - ist eben die
ErschlieBung des Marktes in Kongo. Die ersten MiBerfolge und die damit

verbundenen Verluste kiihlten weitgehend unseren Eifer ab. aber mit der

Erfahrung, die wir bei der Investition gewannen, glaube ich, dass wir sie

jetzt bereits effektiv fortsetzen k6nnen. In Zaire befinden sich bekanntlich

d e groBten in der Welt LagersUitten von Kupfererzen, Kobalt, sowie
Diamanten und Gold und jetzt k6nnen wir noch andere Lagerstatten in

Pacht nehmen, nicht nur die, die wir gerade nutzen. Wir k6nnen auch ais

Operator anderer Firmen, die dort LagersHitten besitzen, auftreten und sie

bewirtschaften. Es gibt Projekte liber sibirische Lagerstatten Ich bin

Theoretiker der G lobalisierungsprozesse, daher beflirworte ich alle diese
Aktivitaten trotz Widerstand und Probleme.

Es niihert sich der Mai und das Historische Datum:
Polen in der UE.

Ich habe kein Lampenfieber vor dem EU-Beitritt Polens. Ich bin seit

langem auf diesem Gebiet aktiv, aIs Abgeordnete des Niederschlesischen

Parlaments, Vorsitzender des Ausschusses flir die Entwicklung Regionaler

Wirtschaft Niederschlesiens beaufsichtige ich die richtige Vorbereitung

der Wojewodschaft auf Inanspruchnahme der EU-Fi n anzmittel , ich
liberwache und berate. Ich kontrolliere die Arbeit der Organe des
Marschall amtes, die zustandig flir die VelWendung der EU-Gelder sind

und gleichzeitig bemiihe ich mich, Informationen zu diesem Thema zu

popularisieren, organisiere Konferenzen und Schulungen, zu denen ich

hervorragende Experten einlade.

tłum. Agata jan1Szewska
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t. Akademia Ekonomiczna w XX wieku.

- Nie było we Wrocławiu uczelni tego typu. Nie mieliśmy takich uprawnień, ale była grupa ludzi,

którzy starali się o WYŻ$ZY status. Jestem dumny z tego, że nasza uczelnia ekonomiczna, która najpierw

była utworzona 1ako szkoła prywatna, potem dynamicznie Się rozwijała. Obserwowalismy ogromny pęd

młodych ludzi do nauki, chociaż pocz(!tkowo trzeba było wnosić opłaty. Wykształciliśmy tysi(!ce,

zbudowaliśmy duże obiekty Nasi studenci s(! dyrektorami wielu finn. są ministrami. Należy tylko

żałować, że marny zbyt mało środków na rozwój nauki. Jeśli się nie rozwija nauki, to życie zamjera i nie

ma szans na rozwój. Są kraje, które były bardzo biedne, ale dawały na rozwój nauki trzykrotnie więcej

niż my w Polsce i dlatego s(! dziś bardzo bogate.
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- In Wrocław gab es keine Hochschule von diesem Typ. Wir waren dazu nicht berechtigt, es gab

aber eine Gruppe von Menschen, die sich um h6heren Status bemlihten. Ich bin stolz darauf, dass

Pro! dr hab. Józef Mleta unsere Wirtschaftshochschule die erstmals ais private Schule entstand. sich dann dynamisch
entwickelte. Wir erlebten einen groBen Bildungsdrang der jungen Leute obwohl anfanglich Geblihren

erhoben wurden Wir haben Tausende von Studenten ausgebildet, neue didaktische Gebaude gebaut Unsere friiheren Studenten sind heute

Finnendirektoren oder sogar Minister. Es ist nur zu bedauem, dass uns zu wenig Finanzmittel f tir weitere Wissenschaftsentwicklung zur Verfligung

stehen. Wenn die Wissenschaft keinen Fortschritt aufweist, stagniert das Leben und es gibt keine Chancen, sich weiter zu entwickeln. Es gibt Lander,

friiher sehr ann, die das Dreifache, im Vergleich zu uns in Polen, flir die Entwicklung der Wissenschaft ausgaben, und heute sind sie sehr reich

Spotkajmy się we Wrocławiu 5
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Dyrektor Instytutu Pro! dr hab. Eugenzusz Tomiczek
Institutsdirektor

J

\ ., '

""

-"" -"I"-
Czytelnia
Lesesaal

STARA GERMANIS1YKA - MŁODA DUCHEM

G ennanistyka wrocławska należy do naj starszych i najlepszych
gennanistyk uniwersyteckich. Jej historia liczy prawie 200 lat,

Wrocław może się poszczycić pierwszym profesorem w historii fi

lologii niemieckiej, którym został na wrocławskiej Alma Mater w roku

1817 Friedrich Heinrich von der Hagen.

Profesorowie gennanistyki wrocławskiej należeli zawsze do najznako

mitszych przedstawicieli tej dyscypliny. Wymienić tu należy prof. Mariana

Szyrockiego, najwybitniejszego wrocławskiego gennanistę doby powojennej,

który światową sławę zdobył dzięki badaniom kultury i literatury baroku.

Także obecna germanistyka wrocławska ma powody do dumy. Uwa

żana jest bowiem za największą gennanistykę na świecie spoza obszaru

niemieckojęzycznego. Obecnie studiuje germanistykę we Wrocławiu 1300

osób, dla których wykłada 20 profesorów oraz liczna młoda kadra. Na

ukowcy wrocławscy publikują co roku ponad 100 prac naukowych, wyda

ją kilka własnych serii naukowych (m.in. Gennanica Wratislaviensia, Or

bis Linguarum), organizują międzynarodowe kongresy, często są zapra

szani na zagraniczne wykłady gościnne.

Spektrum badań naukowych gennanistów wrocławskich jest bardzo

szerokie: literatura i kultura krajów niemieckojęzycznych, śląskoznaw

stwo, stosunki polsko-niemieckie, gender-studies, językoznawstwo, socjo

lingwistyka, glottodydaktyka i translatorstwo. Naukowcy wrocławscy

uczestniczą w wielu projektach międzynarodowych. Współpraca i ciągła

konfrontacja z gennanistyką światową to jedno z głównych założeń dy

rektora Instytutu Filologii Gennańskiej we Wrocławiu prof Eugeniusza

Tomiczka, uznanego językoznawcy i menedżera nauki.

N aukowcy wrocławscy współpracują ze wszystkimi czołowymi ośrod

kami gennanistycznymi w kraju i zagranicą. Słusznie więc prezydent

Niemiec Johannes Rau uznał w trakcie obchodów 300-1ecia UniwersYtetu

Wrocławskiego gennanistykę wrocławską za wiodący ośrodek naukowy

w skali międzynarodowej. O jedno miejsce na studiach gennanistycznych

we Wrocławiu ubiega się od lat wielu kandydatów. Do swojej dyspozycji

studenci maj ą bogatą bibliotekę naukową, piękne, niedawno wyremonto

wane sale wykładowe, w których wykłada także wielu zaproszonych z za

granicy profesorów, oraz pracownie komputerowe. Po pięcioletnich stu

diach uzyskują oni tytuł magistra, wielu z nich kształci się nadal na stu

diach doktoranckich lub podyplomowych. Instytut Filologii Gennańskiej

we Wrocławiu roztacza opiekę naukowo-dydaktyczną nad wIeloma kole

giami językowymi i wyższymi szkołami zawodowymi w Polsce.
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Instytut Filologii Germańskiej
Germanistisches Institut
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. .' MEMORIA SILESIAE
Leben und Tod. Knepcrl bm. und Fneden...hnauch'
in der III.ranlCh n KulNr da Barock

lUM C!DENKEN .ł.N MAAłAN SZVROCKI (1928-19921

l':'

TWC \JNMIPłYffT\J  oo

6 Spotkajmy się we Wrocławiu



. '.
ł,

l
- J

J

Czytelnza
1esesaal

...
,..

.K

-.

.

-

,

, f

Sala wykladowa
HorsaaJ

ALTES GERMANISTISCHES INSTITUT - JUNG IM GEIST
Die Breslauer Germanistik gehort zu den altesten und besten

Universitatsgermanistiken. Ihre Geschichte umspannt einen Zeitraum
von fast 200 Jahren. Breslau kann sich des ersten Ordinarius in der
Geschichte der deutschen Philologie riihmen, Friedrich Heinrich von der

Hagen, der im Jahre 1817 berufen wurde. Professoren der Breslauer
Germanistik gehorten immer zu den flihrenden Vertretern ihres
Fachbereiches. Es muB hier der hervorragendste Breslauer Germanist der

Nachkriegszeit, Prof. Marian Szyrocki, erwahnt werden, der dank seinen

Forschungen zur Kultur und Literatur des Barock Weltruhm erlangte.

Aber auch die heutige Breslauer Germanistik hat genligend Griinde
stolz zu sein. Sie ist die groBte in der Welt auBerhalb des
deutschsprachigen Raumes. Zur Zeit studieren in Breslau 1300 Personen

Germanistik, die von 20 Professoren und einem jungen Lehrkorper
unterrichtet werden. Breslauer Germanisten veroffentlichen jahrlich liber

100 wissenschaftliche Arbeiten, geben mehrere wissenschaftliche Serien

(u.a. Germanica Wratislaviensia, Orbis Linguarum) heraus, organisieren

internationale Kongresse und werden oft zu Gastvorlesungen eingeladen.

Das Forschungsspektrum der Breslauer Germanisten ist sehr
umfangreich: Literatur und Kultur der deutschsprachigen Lander,

. ..
i  ()r ,I-.!f ,
GERMANISTYKI WROCŁAWSKIE ,

! ę

"OlIlElI' HO"SZA (Hfll.)

Germanlstlk 2000
Wrocław-Breslau

.Wr

Wy....,.... u.,,,.,.,,... Wr.....n'...

Najnowsze publikacje. Neuste Veroffentlicbungen.

schlesische Kulturgeschichte, deutsch-polnische Wechselbeziehungen,

gender-studies, Sprachwissenschaft, Soziolinguistik, Glottodidaktik und
Translatorik. Breslauer Wissenschaftler nehmen an vielen internationaleQ

Projekten teil. Die Zusammenarbeit und permanente Konfrontation mit

der Weltgermanistik ist die Hauptprfunisse rur den Institutsdirektor, Prof.

Eugeniusz Tomiczek. Er ist ein anerkannter Sprachwissenschaftler und

Forschungsmanager. Die Breslauer Wissenschaftler arbeiten mit den
germanistischen Zentren im In- und Ausland eng zusammen. Der
Bundesprasident Johannes Rau wtirdigte die Breslauer Germanistik
wahrend der 300-jahr-Feier der Breslauer Universitat mit Recht aIs das

flihrende Forschungszentrum in der intemationalen Skala.

Um einen Studienplatz in der Gennanistik in Breslau bewerben sich seit

Jahren viele Kandidaten Den Studenten, flir die viele auslandische
Gastprofessoren Vortrage halten, stehen reiche Bibliothekssammlungen,

renovierte U iversitatsraume und gute Computerausstattung zur Verfiigung.

Nach einem runfjahrigen Studium erwerben die Studenten den Magistertitel.
Viele von ihnen bilden sich im Rahmen des Doktorandenstudiums und der

Fortbildungskurse weiter. Das Institut rur Gennanistik in Breslau betreut viele

Sprachkollegs und Fachhochschulen in Polen.

.. ,_...
J1

ORBI
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Prof Hugo Dionizy Steinhaus

(1887-1972)

U rodził się w Jaśle
na Podkarpaciu.
Mając 12 lat,

w drodze nad Bałtyk zo

baczył ówczesny Wro
cław z pięknymi wyas
faltowanymi ulicami.
Nie przypuszczał, że po II

wojnie światowej zobaczy
to miasto w ruinach

i oSi¥lzie tu jako sławny

profesor, który wykształci

liczne pokolenia nowych

matematyków.

Maturę gimnazjaln(! zdał w Jaśle nie tylko z ukochanej matematyki,

ale także z polskiego, niemieckiego, łaciny, greki i historii. Na fakultecie

filozoficznym Uniwersytetu Lwowskiego zapisał się równocześnie na ma

tematykę i filozofię. Wiosn(! 1906 roku zjawił się we Lwowie profesor Sta

nisław JolIes, który namówił młodego matematyka na studia w Getyndze.

W Getyndze studiowało wielu Polaków, liczni Amerykanie, Węgrzy,

Rosjanie a nawet Hindusi. Miasto składało się z dwóch części: w niżej po

łożonej Starówce było jeszcze sporo domów z 16 i 17 wieku. Niektóre pysz

niły się wspaniał(!, drewniana konstrukcją, rzeźbionymi i malowanymi

belkami. Nie było ani tramwajów ani autobusów, gdyż Uniwersytet wyko

rzystywał swoje wpływy dla zachowania spokoju i ciszy. W drugiej części

miasta dominował Uniwersytet Georga-Augusta, nazwany tak od jego za

łożyciela króla Hannoweru. Uniwersytet posiadał cztery fakultety, a sław

ny był dzięki matematyce...

"Wspomnienia i zapiski" Hugona Steinhausa ukazały we Wrocławiu

w 2002 roku staraniem Centrum imienia Steinhausa, działaj(!cym przy

Politechnice Wrocławskiej.

"Wspomnienia i zapiski" chce przetłumaczyć na język niemiecki

i wydać w Niemczech uczeń Profesora mieszkaj(!cy w Chociebużu (Cott

bus) pan Alfred Meskank. Na naszych łamach zwracamy się z apelem do

wszystkich, którzy zechc(! mu w tym pomóc

;.
ii,

"'.;:;.. .

Ryszard Pollak
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Prof. Hugo Dionizy Steinhaus

(1887-1972)

E r wurde in Jasło im Vorland der Karpaten geboren. Im Alter von 12
Jahren, auf dem Wege zur Ostsee, erblickte er das damalige Breslau

mit schonen asphaltierten StraBen. Er ahnte nicht, dass er nach

dem 2. Weltkrieg die Stadt voller Ruinen wieder sehen wird, sich hier aIs
bertihmter Hochschullehrer niederlassen und selbst Generationen neuer

Mathematiker ausbilden wird.

Am Gymnasium von Jasło legte er sein Abitur ab, nicht nur in seiner

geliebten Mathematik, sondern auch in Polnisch, Deutsch, Latein,
Griechisch und Geschichte. Er schrieb sich in Lwów an der

philosophischen FakulHit der Universitat fur zwei Facher ein, fur
Mathematik und Philosophie. Der im Frtihjahr 1906 von Berlin nach
Lwów gekommene Professor Stanisław Jolles regte den jungen
Mathematiker an, das Studium in Gottingen aufzunehmen.

In G6ttingen studierten viele Polen, zahlreiche Amerikaner, Dn.'gam,

Russen und sogar Inder. Gottingen bestand aus zwei Teilen: In der tiefer

gelegenen Altstadt gab es noch viele Hauser aus dem 16. und 17.
Jahrhundert, einige besaBen eine herrliche Holzkonstruktion, geschnitzte

und bemalte Balken. Es gab weder StraBenbahnen noch Autobusse, denn
die Universitat nutzte ihren Einfluss, um Ruhe und Stille zu erhalten. Im

anderen reil der Stadt befand sich die Georg-August-Universitat, benannt

nach ihrem Grlinder, dem Hannoverschen Konig. Sie hatte vier r
Fakultaten und war bertihmt durch ihre Mathematik...

"Erinnerungen und Anmerkungen"

von Hugo Steinhaus erschienen im Jahre

2002 dank der Bemtihungen des
Steinhaus-Zentrums an der Technischen

Hochschule in Wroc?aw.

Die "Erinnerungen und
Anmerkungen" will ein Schuler des
Professors, der in Cottbus lebende Herr
Alfred Meskank, ins Deutsche
ubersetzen und herausgeben. Wir
wenden uns an alle, die ihm dabei
behilflich sein konnten, um
Unterstutzung.

...
.

. . .
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Ryszard Pol/ak
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MIĘDZY WROCłAWIEM A GE1YNG4

Od momentu wręczania Nagród Kulturalnych Śląska w Getyndze w 2003 roku - ożywiły się prywatne

kontakty. Dowodem tego jest korespondencja prowadzona - po polsku! Przyj  się też zwyczaj, że z oka

zji wręczania nagród wszyscy goście uczestnicz  w dorocznej uroczystości korzystają nie z hoteli, ale

z gościny w prywatnych domach. Z takiej właśnie okazji poznaliśmy ogród Michała i Moniki Breithaupt

z którego pochodzi fotografia getyńskiej róży na naszej okładce. Dziękujemy, do spotkania we Wrocławiu!

HAWANA - CZAS PRZEMIAN

HAVANNA - ZEIT DER WANDLUNGEN
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Jordis Antonia Schlosser prezentowała w Muzeum Narodowynl we

Wrocławiu reportaż fotograficzny z Hawany.

Fotografka niemiecka urodziła się w 1967 roku. w Getyndze.

W latach 1987-88 ukończyła Studium Socjologii i Etnologii na Uńi

wersytecie w Kolonii, a w 1996 roku uzyskała dyplom artysty fotografika

w Wyższej Szkole Fotografii w Dormundzie.

Fotografuje w Europie, Afryce, Kanadzie, na Bliskim Wschodzie.

Mieszka w Berlinie, pracuje m.in. dla czasopism Merlan Geo, Stem, Na

tional Geographic, L'Espresso.

"Hawana - czas przemian" to biało-czarne fotografie, wykonane

przez artystkę w latach 1993-2000. Reportaż przedstawia życie codzienne.

Poczucie końca starej epoki miesza się ze strachem przed przyszłością.

Zdewaluowane ideały Rewolucji zastępuje afro-kubańska tradycja, reli

gijność i marzenia o innym, lepszym życiu.

Fotografia z I-szej strony okładki oraz kilkanaście innych fotografii

były prezentowane w MUZEUM NARODOWY\1 we Wrocławiu w 2003 roku.

.(0.
:\ j"

l

Jordis Antonia Schosser prasentierte im Polnischen Nationalmuseum

in Wrocław eine Fotoreportage aus Havanna.

Jordis Antonia Schosser - eine deutsche Fotografin. Sie ist 1967 in

Gottingen geboren. In denJahren 1987 -1988 absolvierte sie das Studium

der Soziologie und Ethnologie an der Uni Koln, und 1996 das Foto
Designstudium an der FH-Dortmund.

Sie ist in Europa, Afrika, in Kanada und im Nahen Osten Hitig. Sie

wohnt in Be lin, arbeitet u.a. flir Magazine Merian, Geo, Stern, National

Geographic, L'Espresso.

.,Havanna - Zeit der Wandlungen" besteht aus Schwarz-WeiB-Fotos

die in den Jahren 1993 - 2000 von ihr gemacht wurden Die Reportage

stelIt das Alltagsleben dar Die Vorahnung vom Ende der alten Epoche

mischt sich mit der Angst um die Zukunft. Die verblassten Ideale der

Revolution wurden durch afrokubanische Tradition, Religiositat und
Traume vom besseren Leben ersetzt

Das Foto auf der l Umschlagseite und etliche andere Bilder wurden

2003 im POLNISCHEN NATIONALMUSEUM in WROCłAW ausgestellt.
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KOWARY: piękne, tajemnicze i zdrowe.

Na całym świecie jest tylko 5 miejsc gdzie stosuje się terapię radono

wą: Badgastein-Bockstein w Austrii, Bad Kreuznach w Nadrenii, Monsum

mano we Włoszech, Bulder w Montanie (USA) i JELENIA STRUGA 
KOWARY PODGÓRZE w POLSCE.

U stóp przepięknych Karkonoszy i malowniczych Rudaw Janowickich

osiedlili się 800 lat temu WALONOWIE. Znali sekrety wydobywania skar

bów z okolicznych gór i strzegli tych tajemnic zazdrośnie. Do dziś nie

wszystko udało się ujawnić, ale jedno jest pewne byłe sztolnie kryją
ogromne bogactwa: zdrowie !

W 1974 roku otwarto inhalatorium radonowe w starych sztolniach

kopalni Podgórze. Wielu kuracjuszy dzięki temu zawdzięcza powrót do

zdrowia i radość życia.

tel.lfaks: +48 75 718 34 10, www.jeleniastruga.pl
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GORZELEC - GORLITZ
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Uroczyste podpifiante Porozumienia o Wspolprac)' mIędzy AkademŹf} rJ)ploma
t)'cznt) Jfinisterstu'tl Sprau' Zagranicznvch Rzeczpospolitej Pol\kiej a Instytutem Infra
struktury Kulturalnej Saksonii

Od le/pej: jan Granat - Wicedvrektor Akademii D;ploJnat)'cznej. prof dr Jlatthzas
7beodor  ogt - Dyrektor Instytutu Infrastruktury l\ulturalJ1 j Saksonii. prof dr Roman
Kuźniar - D}'rektor Akademii D)plomatycznej. dr Fdu'tlrd JJfJsieu'ŻCz - Wta!dvrektor
Instytutu Infrastruktur)' Aulturalnej Saksonii

Feierliche Unter=ezchnung der Kooperation..r- Vereinbarung zu'zschen der
Diplonlatischen Akade,nie des Polnischen AufienministeriunlS. łfarschau. und dem
Institul fiir kulturelle l1?frastruktur Sacbsen (lF0j. Gorlitz

:l.n.r.: Jan Granal- stellI'. Direk/or der JJiplomatifichen Akademie. Pro! Dr.
Alatthias 7beodor  ogt - Dtrektor des Instituts fiir kulturelle Infrastruktur  hsen.
prof Dr Roman Kuźniar - Direktor der Diplomatischen Akademie. Dr. Edu'Clrd
WfJSiewźcz - stelll'. Direk/or des Institufs fiir kulturelle Infrastruktur Sachsen

W zamku KlingewaIde (Gorlitz) zostało uroczyście podpisane Poro

zumienie o Współpracy między Akademią Dyplomatyczną Ministerstwa
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Kowary: schon, geheimnisvoll und gesund
Auf der ganzen Welt gibt es nur 5 Orte, wo die Radontherapie

angewendet wird: Badgastein-Bockstein in Osterreich, Bad Kreuznach am

Rhein, Monsummano in Italien, Bulder in Montana (USA) und JELENIA
STRUGA - KOWARY PODGÓRZE in POLEN.

Zu Flissen des wunderschonen Riesengebirges und des malerischen

Gebirges Rudawy Janowickie siedelten sich vor 800 Jahren Wallonen aI). Im

Abbau der Schatze der umliegenden Berge bewandert, hliteten sie streng ihr

Geheimnis. Bis heute ist so manches noch verhlillt, aber eins ist sicher: die

ehemaligen Bergstollen bergen machtige Schatze - Gesundheit!

1974 wurde in den alten Stollen der Grube Podgórze ein Radon
Inhalatorium eroffnet. Dank dessen haben hier schon viele Kurgaste
Gesundheit und Lebensfreude wiedergefunden.

Spraw Zagranicznych Rzeczpospolitej Polskiej a Instytutem Infrastruktu

ry Kulturalnej Saksonii (IKS)

Głównym obszarem porozumienia jest udział studentów Akademii

Dyplomatycznej w projekcie Collegium Pontes Gorlitz-Zgorzelec-Zhorelec

oraz przeprowadzanie wspólnych projektów naukowych i politycznych.

Dyrektor Akademii Dyplomatycznej, prof. dr hab. Roman Kuźniar

został mianowany członkiem Rady Naukowej Instytutu Infrastruktury
Kulturalnej Saksonii.

Delegacja polska składała się z 34 studentów Akademii Dyplomatycz

nej, którym przewodniczyli dyrektor Jan Granat i polski Konsul General

ny w Lipsku Ryszard KroI.

Strony internetowe z aktualnymi informacjami (oraz tekstami do
kopiowania): www.kultur.org

In Haus Klingewaide (Gorlitz) fand die feierliche Unterzeichnung der Ko

operations-Vereinbarung zwischen der Diplomatischen Akademie des Polni

schen AuBenministeriums, Warschau  und dem Institut fUr kulturelle Infra

struktur Sachsen (IKS), Gorlitz, statl.

Zentraler Inhalt ist die regelmaBige Entsendung von Aspiranten

flir den polnischen diplomatischen Dienst aIs Teilnehmer am Collegium

Pontes Gorlitz-Zgorzelec-Zhorelec sowie die Durchflihrung gemeinsamer

wissenschaftlicher und politischer Veranstaltungen.

Der Direktor der Diplomatischen Akademie, Prof. dr hab. Roman

Kuźniar, wurde anIaBlich seines Gorlitz-Besuches ZUIll Mitglied des Wis
senschaftlichen Beirats des Instituts f tir kulturelle Infrastruktur Sachsen

ernannt.

Die polnische Delegation mit 34 studentischen Teilnehmern wurde von

Herm Direktor Jan Granat und Herm Generalkonsul Król, Leipzig, begleitet.
Aktuellen Informationen (und Texten zum Abrufen) unter:

www.kultur.org

10 Spotkajmy  ię \\e WrOti.awlU



Dawny Głogów ze zbiorów Dr Klausa Schneidera
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Drogi Panie Doktorze Schnetder
Otrzymałam od Pana fotografie starego Głogowa, które U'łaśnie publikujemy. Zna Pan Głogou' od

dziecka i po wojnie często go odwiedza inicjujfjC wiele znakomitych wspólnych działań dla Ślą.ska i in
nych nadodrzańskich miast Dziękujemy za to i liczymy na dalsze, wspólne działania u' Unijnej Europie.

Serdeczne pozdrowienia Barbara Foltaitł..
AC{./!1. OZ

Sehr geehrter Herr Dr. Schneider,
Ich habe lJOn Ihnen BIlder des alten Glogau bekommen, die wir gerade lJeroffentlichen. SIe kennen

Glogau lJOn KJnd an und nach ciem Krieg besuchten Sie es oft. idem sie lJiele phantastische gemeinsame
Handlungen fur Schleisen und andere Oders/iidte aufgenommen haben. Dafiir mochten UJir uns be;
Ihnen bedqnken, und wir hoJJen auf weiter, gemeisameProjekte im Vereinten Europa.

MIt herzlichen Griifien Barbara Folta
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P ł'Z}Wfócone do dawnej świetnOŚci Oratorium Marianum kapi a od złoceń sala
muzyczna Uniwersytetu Wrocławskiego gościła XXIV Festiwal Polskiej Muzyki

Współczesnej. "Musica Polonica Nova" jest jego nowym wydaniem a wszystko to

dzięki niezwykłej energii i umiejętnościom jednej kobiety! Profesor Grażyna Pstrokońska

Nawratil wykłada kompozycję we Wrocławskiej Akademii Muzycznej a także w Poznaniu.

Ma na swoim koncie kilkadziesiąt kompozycji, poważne nagrody międzynarodowe UNESCO

i MANNHAIM GEOOK.

Pani Profesor była, zdawało się, wszędzie jednocześnie. Nic dziwnego, skoro pełniła

obowi ki kierownika artystycznego Festiwalu. A było się koło czego krzątac: 16 koncertow,

80 utworów, w tym 21 prawykonań światowych, muzyka 60 twórców i festiwal dzwonków

(m.in. Kitara i Góreckiego) na internetowej estradzie.

Marimba - i to nie byle jaka, bo Yamaha 6000 . kilkumetrowy instrument latynoskiego

pochodzenia (przypominający ksylofon) wymaga wirtuozerskiej umiejętności. Takim

mistrzowskim opanowaniem marimby może poszczycić się Agnieszka Pstrokońska. Jej

solowe wykonanie Toccaty A. Ignatowicza, a przede wszystkim ,,Algorytmu snu wielkiego

miasta" Grażyny Pstrokońskiej-Nawratil zachwyciło publiczność. Niekończąca się owacja

tworzyła ramę wzruszającej sceny: matka i córka ściskają się serdecznie Kompozytorka

dziękuje za mistrzowskie wykonanie - solistka za możliwość wykonania wspaniałego utworu.

Ryszard Pollak
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Otwarcie Festiwalu przez Grażynę Pstrokottskq-NawratU.

Filharmonia Wrocfawska, Koncert inaugurtlC)jny,

Narodowa Orkiestra Symfoniczna Polskiego Radia.

ORATORIUM

UND

Koncert " W partyturze i na ŻYWO': Recital marimbowy Agnieszki Pstrokońskiej
Oratorium Marlanum.

D as zu aIter Pracht wiederbelebte Oratorium Marianum, der goldstrotzende Musiksaal
der Wrocławer Universita  bot dem XXN. Festival der Polnischen Gegenwartsmusik
Gastfreundschaft. Musica Polonica Nova ist dessen neue Edition. Alles das dank der

ungewohnlichen F3higkeiten und Energie einer Frau! Pro£. Grażyna Pstrokońska-Nawratil

lehrt Komposition an der Musikakademie zu Wrocław und ebenso in Poznań. Zu ihren

Errungenschaften zahlen Dutzende von Musikwerken und namhafte internationale Preise, u.a.
UNESCO und MANNHAIM GEDOK.

Frau Professorin schien, liberałl zugleich zu sein. Kein Wunder, sie hat doch die

klinstlerische Leitung dieses Festivals libernommen Und es gab noch und noch zu tun: 16

Konzerte) 80 Musikwerke, darunter 21 Welterstauffiihrungen, Musik von 60 Komponisten und

ein Festival der Klingeltone (u a. so namhafte Autoren wie Kilar und Górecki) im Internet.

Marimba - und das nicht irgendeine sondern Yamaha 6000, ein einige Meter langes

Instrument lateinamerikanischer Herkunft (KHinge erinnern an Xylophon) verlangt
virtuosenhaftes Konnen. 50 eines meisterhaften Beherrschen der Marimba kann sich

Agnieszka Pstrokońska wal1fhaft riihmen Ihre Soloausfiihrung der Toccata von A. Ignatowicz

und vor allem des .,Algorithmus des Gro&tadtraumes" von Grażyna pstrokońska-Nawratił

wurde vom Publikum mit Begeisterung aufgenommen. Ein nicht enden wollender Beifall war

ein Hintergrund rur eine tief bewegende Szene: Mutter und Tochter fallen sich in die Arme,

driicken heftig ans Hen. Die Komponistin dankt rur SD eine meisterhafte Ausruhrung, die

Solistin - rur die Moglichkeit, ein Meisterwerk spielen zu dlirfen

www.MusicaPolonicaNova.pl Ryszard Pollak
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Spotkajmy się we Wrodawiu l/lY2004
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Czasopismo ,.Spotkajmy się we Wrocławiu" jest dostępne w salonach RUCH S.A. na terenie Dolnego
Śląska i Opola
Można zamawiać je również przez internet e-mail: barbarafolta@wp.pl
Patronat: FIJET FEDERATlON INTERNATIONALES DES JOURNALISTES ET ECRIVAINS DU TOURISME,
e-mail: christine.richter@freeJr

Redakcja; BARBARA FOLTĄ ul. Borowska 40/11, 50-532 Wrocław, teJ. 071 367 1877, e-maJI: barbarafolta@wp pl

W raac Janina Pawłowicz. Elżbieta Szczucka. Ryszard Pollak, Lucyna Wasylina.
Zdjęda: strona pierwsza okładki S.Arczyński. M.Breithaupt. J.A. SchlOsser, wewnątrz numeru: archiwum. Stefan
Arczyński. Jerzy Katarzyński, Tomasz Kulak. Krzysztof Mazur. Jordis Antonia SchlOsser.

Tłumaczenia: Agata Janiszewska, Ryszard Michalik Ryszard PolIak.

Oprac. graf.: Tadeusz Chojnacki, Art Tadek - Studio, teI. 0601 728702, e-mail: t.cho;nacki@hm.pl
Druk: Drukarnia WYSOKA Sp. z 0.0., 52-200 Wrocław. Wysoka, ul. Chabrowa 5a
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